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آیا کیفیّّت نماز برای زنان و مردان متفاوت است؟ اگر بله، چه تفاوت هایی دارد؟

کیفیّّت نماز برای زنان و مردان یکسان است؛ زیرا نصوصی که آن را بیان کرده‌اند عام هستند و هر 
دو را به یک اندازه شامل می شوند، مگر در خصوص پوشش؛ چراکه بی گمان پوشش بیشتری برای 
زنان لازم است و تبعاًً هر کاری که پوشیدگی بیشتری ایجاد می کند، برای آنان بهتر محسوب می شود؛ 
مانند کمتر بالا آوردن دست ها در هنگام تکبیر، تا چادرشان کنار نرود و مانند نزدیک کردن پاها به 
یکدیگر در هنگام ایستادن، تا جمع تر و کنارتر باشند و مانند آهسته خواندن قرآن در همه‌ی نمازها، 
تا صدایشان به گوش نامحرمی نرسد و مانند کمتر خم شدن در هنگام رکوع و چسباندن شکم به 
ران ها در هنگام سجده، تا باسن‌شان بالا نیاید و مانند نزدیک کردن ساعدها به پهلو در هنگام سجده 
و چسباندن ران ها به یکدیگر در هنگام نشستن، تا جمع تر و کنارتر باشند؛ چنانکه در روایتی از پیامبر 
سْْتََرِِ مََا يََكُُونُُ لََهََا«1؛ »طوری که برای آنان پوشاننده تر است« 

َ
صلّّی الله علیه و آله و سلّّم آمده است: »كََأَ

و در روایتی از اهل بیت آمده است: »لََيْْسََ عََلََى انِِّلسََاءِِ الْْجََهْْرُُ بِِالْْقِِرََاءََةِِ«2؛ »بلند خواندن قرآن بر زنان 
نیست« و در خبری از یارانمان آمده است:

وََهِِيََ فِِي  لََهََا  فََقََالََ  الْْجََهْْرِِ،  مِِنََ  بِِشََيْْءٍٍ  تِِاهََا   فِِي صََلَا
ُ
تََقْْرََأُ وََهِِيََ  ةٍٍ 

َ
امْْرََأَ الْْمََنْْصُُورُُ عََلََى  »مََرََّ 

يََّتُُهََا الْْمُُسْْلِِمََةُُ، وََالَا تََجْْهََرِِي كََجََهْْرِِ ارِِّلجََالِِ، فََإِِنََّ الََّلهََ يُُحِِبُُّ 
َ
ةِِ: اخْْفِِضِِي مِِنْْ صََوْْتِِكِِ أَ اصََّللَاا

1 . الکامل لابن عدي، ج۲، ص۵۰۱؛ أخبار أصبهان لأبي نعيم الأصبهاني، ج۱، ص۲۰۰؛ السنن اكلبرى للبيهقي، ج۲، ص۳۱۵
2 . مسائل عليّّ بن جعفر، ص۲۳۶؛ قرب الإسناد للحمیري، ص۲۲۳
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نْْ يََجِِدََ فِِي صََوْْتِِ ارََّلجُُلِِ رِِفْْعََةًً«1؛ »منصور 
َ
ةِِ خِِفْْضََةًً، كََمََا يُُحِِبُُّ أَ

َ
نْْ يََجِِدََ فِِي صََوْْتِِ الْْمََرْْأَ

َ
أَ

او در حالی که در  به  بلند قرائت می کرد، پس  تا حدّّی  بر زنی گذشت که در نمازش 
نماز بود فرمود: صدایت را پایین تر بیاور ای زن مسلمان و مانند مردان بلند نخوان؛ 
زیرا خداوند دوست می‌دارد که در صدای زنان آهستگی بیابد، همان طور که دوست 

می‌دارد در صدای مردان بلندی.«

بََيْْنََ قََدََمََيْْهََا،  ةِِ، جََمََعََتْْ  ةُُ فِِي اصََّللَاا
َ
و در روایتی دیگر از اهل بیت آمده است: »إِِذََا قََامََتِِ الْْمََرْْأَ

فََتََرْْتََفِِعََ  كََثِِرًًيا،  طِِئََ 
ْ
تُُطََأْ لِِئََالَّا  فََخِِذََيْْهََا،  رُُكْْبََتََيْْهََا عََلََى  فََوْْقََ  يََدََيْْهََا  رََكََعََتْْ وََضََعََتْْ  فََإِِذََا  بََيْْنََهُُمََا،  تُُفََرِِّجُُ  وََالَا 

رْْضِِ، 
َ بِِا�لْأَ طِِالَائََةًً   تََسْْجُُدُُ  ثُُمََّ  الْْيََدََيْْنِِ،  قََبْْلََ  بِِارُُّلكْْبََتََيْْنِِ  بِِالْْقُُعُُودِِ  تْْ 

َ
بََدََأَ لِِلسُُّجُُودِِ  سََقََطََتْْ  وََإِِذََا  عََجِِزََيتُُهََا، 

، الَا  الًاا رْْضِِ، وََإِِذََا نََهََضََتْْ انْْسََلََّتْْ انْْسِِلَا
َ فََإِِذََا كََانََتْْ فِِي جُُلُُوسِِهََا ضََمََّتْْ فََخِِذََيْْهََا، وََرََفََعََتْْ رُُكْْبََتََيْْهََا مِِنََ ا�لْأَ

«2؛ »زن هرگاه به نماز بر می خیزد، پاهایش را به هم نزدیک می کند و بین آن ها  وََّالًا
َ
تََرْْفََعُُ عََجِِزََيتََهََا أَ

بر روی ران هایش  از زانوهایش  بالاتر  را  به رکوع می‌رود، دست هایش  فاصله نمی‌اندازد و هرگاه 
می گذارد، تا زیاد خم نشود که باسنش بالا برود و هرگاه برای سجده فرود می آید، اول زانوهایش 
را بر زمین می گذارد و پس از آن دست هایش را، سپس چسبیده به زمین سجده می کند و هرگاه 
بر  هرگاه  و  می کند  بلند  زمین  از  را  زانوهایش  و  می چسباند  هم  به  را  ران هایش  است،  نشسته 
می خیزد، راست بر می خیزد و اول باسنش را بالا نمی برد« و نظیر آن از برخی صحابه و تابعین 

نیز روایت شده است3.

واضح است که این کارها واجب نیستند، ولی از آنجا که به حیاء و متانت نزدیک ترند، می توان 
آن ها را مستحب دانست؛ بر خلاف نظر برخی که معتقدند نمی توان آن ها را مستحب دانست؛ با 
این استدلال که عبادات نیاز به نصوص ثابت دارند و نصوص ثابتی برای این کارها موجود نیست 
صََلِِّي«4؛ »نماز بگزارید 

ُ
يْْتُُمُُونِِي أُ

َ
و پیامبر صلّّی الله علیه و آله و سلّّم فرموده است: »صََلُُّوا كََمََا رََأَ

همان طور که دیدید من نماز می گزارم«، در حالی که استدلالشان درست نیست؛ زیرا نصوص 
ثابتی برای پوشیدگی زنان و حیاء و متانت شان موجود است که با عموم خود نماز را در بر می گیرد و 
سخن پیامبر صلّّی الله علیه و آله و سلّّم ناظر به کارهایی نیست که برای زنان به سبب زن بودنشان 
انجام نمی‌داده، را  آن ها  این جهت  از  و  بوده  اینکه آن حضرت مرد  به  توجّّه  با   پسندیده است؛ 

1 . گفتار ۱۱۲، قفره ی ۵
2 . الکافي للکلیني، ج۳، ص۳۳۶؛ علل الشرائع لابن بابویه، ج۲، ص۳۵۵؛ تهذیب الأحکام للطوسي، ج۲، ص۹۴

3 . بنگرید به: مصنف عبد الرزاق، ج۳، ص۱۳۷ و ۱۳۸؛ مصنف ابن أبي شيبة، ج۱، ص۲۴۱ و ۲۴۲؛ السنن اكلبرى للبيهقي، ج۲، 
ص۳۱۴.

4 . مسند الشافعي، ص۵۵؛ مسند أحمد، ج۳۴، ص۱۵۸؛ مسند الدارمي، ج۲، ص۷۹۶؛ صحيح البخاري، ج۱، ص۱۲۸؛ صحيح 
ابن خزيمة، ج۱، ص۲۰۶؛ صحيح ابن حبان، ج۲، ص۱۰۰؛ سنن الدارقطني، ج۲، ص۹
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نه از آن جهت که پسندیده نبوده است؛ چنانکه نمی توان با استناد به سخن آن حضرت مدّّعی 
شد که پوشاندن سر و گردن در نماز برای زنان پسندیده نیست؛ چراکه نپوشاندن سر و گردن در 

نماز توسّّط آن حضرت، از این جهت بوده که مرد بوده است.
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